



اليوم الوطني للإمام

⦿⦿ ⵏⵔⵓⵎ ⵏ ⵉⵎⵎⵓⵏ ⵏ ⵓⵎⵓⵔ

National Imam Day

14
2022



خصائص

: خالد نصير

25 :

29x43 :

: مطبعة البنك الجزائري

: الأوقسات

: ظرف مصور بـ 10,00 دج و يستعمل ختم مصور لليوم الأول.

: يومي الخميس 15 و السبت 17 سبتمبر 2022 في جميع القباضات الرئيسية للبريد عبر 48 ولاية.

: يوم الأحد 18 سبتمبر 2022 في جميع المكاتب البريدية.

Taskanin

Amsune □ : Khaled Nacir
Azal : 25 idinaren
Amsal : 43x29
Amsiggez : taggazt n Lbanka n Lezzayer.
Ta□ara n usiggez : ⵏⵔⵓⵎ ⵏ ⵉⵎⵎⵓⵏ
Isemli n tamber : ta□aif n wass amezwaru s 10 idinaren, adba□ n wass amezwaru s tekltu
Azenzi n wass amezwaru : □Amhad 15 d Sed 17 Ctember 2022
deg 48 n termisin tigejdanin n Tnazent n Lezzayer.
Azenzi azayez : Acer 18 Ctember 2022 deg yal anaray n Tnazent n Lezzayer.

Characteristics

Drawing: Khaled Nassir
Facial value: 25 AD
Dimensions: 43x29
Printer: Printing House of the Bank of Algeria
Printing process: Offset
Philatelic Document: A 1st Day Envelop of 10.00 AD with obliteration
1st Day illustrated.
1st Day Sale: Thursday and Saturday, on September 15th and 17th,
2022 In the 48 main post offices of the chief towns of each wilaya.
General Sale: Sunday on September 18th, 2022. At all post offices.

اليوم الوطني للإمام

في إطار الشفاعة الوطني التاسع عشر (19) لوفاء الشيخ العلامة سيدي محمد بن الكبير الذي تم تنظيمه بولاية الجزائر العريقة تحت شعار- «الجمهورية رسالة وطنية - فرديناس الجمهورية السيد عبد الحميد بون بن خلال رسالة قرأها نيابة عنه الدكتور يوسف لميحي وزير الشؤون الدينية والأوقاف- برسم يوم 15 سبتمبر من كل سنة " يوما بطيبنا للإمام " .
و قد تضمنت الرسالة الإهداء بالآثار العلمية والثقافية والاجتماعية لآئمة حراس المنار الذين حسدوا حقيقة معاني الوطنية كما أتت على الإسلام في التربية والتعليم فسد فخرنا عيني اخي والصدالة والأمن والإصلاح وتحللت بهذا اليوم عبر كامل التراب الوطني من خلال تظاهرات متنوعة وأسشطة دينية تعظم لتمام الإمام وشفاعته ووجه العلم والتماني والجماعي في مجال التعميم أسس المرجعية الدينية وتعزيز الهوية الوطنية.
وقد ترأس هذا اليوم مع الذكرى المسجلة لوفاء الشيخ العلامة سيدي محمد بن الكبير :

هو العلامة الفقيه الشيخ محمد بن الكبير المكنى المذهب الحنطفي الأندلسي ينسب إلى سيدنا عثمان بن عفان رضي الله عنه. ولد سنة 1911 بالقرارة وولاية الجزائر. لها حفظ القرآن وتلقى مبادئ العلوم الشرعية. ثم انتقل إلى تطهيط ليرين من أمهات المكنى في لغة وأموات اللغة والنحو العربي. ثم انتقل إلى تلمسان ليحفظ التذكية الوجعية على يد علمها سيدي بوجلة بن عبد الرحمان ومنها إلى جامع العيون بفاس وكانت له إراجمات مع علماته ثم عاد إلى تلمسان وسكنها بها مدة أربع سنوات. إلهو فبعضها إلى إيميمون بفونس بها مدرسة وترك تنسيريها لادم لتلائمه. ثم رجع إلى الجزائر وأسس بها مدرسة قرآنية سنة 1980 وعمل على تطويرها حتى تآق صيتها داخل و خارج الوطن وقد منحه الجامعة الجزائرية شهادة الدكتوراه الفخرية تقيداً لجهوده العلمية والتربوية. وأر صدحه بسماس الجمهورية اعترافاً بعلومه ومزنته. وبعد عمر مبارك طويل انتقل إلى جوار ربه يوم الجمعة 15 سبتمبر 2000م التعريف بالمدرسة القرآنية.
المدرسة كمنذب وفكر اعتناها الشيخ لثكن لفة بحار من خلالها إلهو والمرافقات والفرقة التي حرص المستعمر على نشرها في الجميع وتكون بعد الاستقلال مركز إشعاع لينشر منها أزيد من 80 ألف من حفظه القرآن وفرسان المنابر بخدمات الوطن وقارة نشرها ونهزيها وحفاظتها على المرجعية الدينية الوطنية. فرحمة الله تعالى على الشيخ وريح منزلته في عليين.

⦿⦿ ⵏⵔⵓⵎ ⵏ ⵉⵎⵎⵓⵏ ⵏ ⵓⵎⵓⵔ

Ilmend n uheyyi i unamal a elnaw wis 19 n tmettant ccix L ellama Sidi M ammed Ben Lekbir, i d-yeilan deg Iwliayet n Adrar, s usentel "Limam, tabrat n tesre t, d azamul a elnaw" aselway n tegduda Mass AseWay n Tegduda Abdelma id Tebur, ilmend n tebrat i d-ye rakuttur Yusef Belmehdi ane laf n temsal n tesre t lewqaq, yessers ass n 15 Ctember yal assegas d ass a elnaw n limam.
Tabrat tewwi-d ef wazalen usnanen, idelsanen, immettinen n limamat d-yettakan udem igerrizen n elna rit, akken ktaten di en deg useImed d usegmi iwakken ad re izmalen n yizerfan d te dem d t ellist d usegmem.
Yettli-d usufel n wass-agi di yal tamna t n tmurt ilmend n temzikiyyin yemxalfen ixmedem d yirmad icudden er tesre t d tajmilt d asmekti azal n limam deg u ric usnan , anmetti, adelsan iwakken ad yili ure i timsal n tesre t d use hed n tmagit ta elnaw.
Akken d-myager di en yal assegas d asmekti n tmettant ccix L ellama Sidi M emmed Ben Lekbir.
Ccx Mu amed Ben Lekbir:
D ccix ameqqaran Mu amed Ben Lekbir a ar-is yettu' al er twacult ta ufit, teger d tallit n utman Ben efan, ilul deg useggs 1911 di Le mara Iwliayet n Adrar, ye fe Leqran d temsal n ddn, syin er-syu al er tmen i akken ad yesselmed tyemmatin n tesre t, syin yu al er Tlemsan iwakken ad yessurte walwaten ef ufus n umusnaw Sidi Bufel a Ben Abd Rre man, syin d asawen er tmesgida lqariyyin di Fes, s yinna yu al-d er Tlemsan yeqqim deg-s 04 n yiseggsan, akken yu al er Timimoun ad d-yesred, erab anda ttwie a iyyewen ger yinelmaden-is, yu al Adrar anda yebna da en'a erab n useImed n leqran deg usegag 1950, yesserna-t'it twessanen daqek akked berra n d'ymed, imi teffa-as tseddayet tazayrit agerdas n Dukt u ilmend n tezmert-ines deg tussna d useImed, tetteunef-as wissam ilmend n wazal yes a. Mi tid-wew tem ar, yewwe le fu Rebbi ass n Sem 15 Ctembe 2000.
Tabadut n u erabz n useImed n Leq :
D a erabz i yefren Ccx Ben Lekbir iwakken ad yili tagelda anda ara mmetten. ef tumiyin d ubxas d wayen akk tezre temhersa deg tmetti, iwakken ad tili seld timmunt d adeg n tmusni anda d-fhen deg s azal n 20 n yigeman n wid i ef en leq an, anda ru en er yal adeg di tmurt, imi yewwet akken ad yezra ad yesse biber da en ef wayen akk icudden er-tesse ta elnaw ta i witi essan.

National Imam Day

President of the Republic, Abdelmadjid Tebboune has decided to declare the 15th september as the National day of Imam, in a message read on his behalf by the minister of religious affairs and endowments Youcef Belmehdi, at the work of the 19 th national colloquium dedicated to the memory of the scholar sheikh Sidi Mohamed Belkbeir, held in Adrar province, entitled "The Imam, an affairs message and a national value".
The message commended the scientific, cultural and social roles of Imams (Guards of Minbars) who honestly embodied the sense of nationality, as they took it upon themselves to contribute to education in order to achieve the sense of right, justice, security and reform.
This day is celebrated all over the country in a variety of manifestations and religious activities in recognition of the Imam's status and his scientific, cultural and social role in consolidating the bases of religious reference and strengthening national identity.
This day coincided the anniversary of the death of the scholar sheikh Sidi Mohamed Belkbeir.
Who is Sheikh Sidi Mohamed Belkbeir?
He is a Maliki Sufi scholar and Islamic jurist (Fakih). His lineage goes back to our Master Uthman ben Affan (Allah bless him), born in 1911 in Ghamara, Adrar province where he memorized Quran and received Sharia science principles. Sheikh Mohamed Belkbeir moved then to Tamantit to learn the best of Islamic jurisprudence (Fikhi) works and masterpieces in Maliki school as well as Arabic language and grammar.
After that he went to Timen to ask for the spiritual virtue at the hand of its celebrity scholar Sidi Bouleljet ben Abderammane, and then to the mosque of al Qarawiyin in Fes where he spent 4 years and had some reviews with its scholars.
Sheikh Belkbeir returned to Timimoun and founded a school run by one of his students, then he went back to Adrar and founded a Quranic school in 1950, he also worked on its development till it became famous at home and abroad.
The Algerian university awarded him an honorary Doctorate in recognition of his scientific and educational efforts, and he was awarded the Order of the Republic in recognition of his high regard and prominent status.
After a blessed lifetime, Sheikh Sidi Mohamed Belkbeir passed away on Friday September 15, 2000.
Definition of Madrasa (Quranic School):
Sheikh Belkbeir has chosen the Madrasa -as an ideology and thought- to be a fortress to fight ignorance, superstitions and segregation which the colonization strove to spread in the society. After the independence, the Madrasa became a source of enlightenment with more than 20000 graduates of Quran memorizers and Imams (Guards of Minbars) who are travelling throughout the country to spread, enhance and maintain the national religious reference.
May Allah rest his soul and bless him.